

Dominant feature of the city of Most is the Hněvín castle; it can be seen from afar and is characteristic for the town below. In 9th century was a wooden fort built at the top of the hill, it was later rebuilt and became a stone castle. Since 1596 the Hněvín served as a place where the alchemist Master Edward Kelley from the court of the emperor Rudolf II. was held prisoner. One year later – in 1597 – master Kelley died during unsuccessful escape from the castle's dungeon. According to medieval legend master Kelley cursed the castle and the town. With some exaggeration we can say that this became true after several hundred years – the old town disappeared from the face of the earth.

In year 1646 the castle was taken by Swedish troops. When the Thirty Years War ended the townsfolk asked the Emperor Ferdinand III. for a permission to tear down the castle, since they believed that it brings only a suffering to the town. During the period from 1651 to 1653 the castle was slowly disassembled. At the end of 19th century a replica of the original castle was built in its place on top of the hill overlooking the town. And from the time it was built the castle was used as a restaurant and a lookout tower. The present castle appearance is result of a renovation in 1927 and at the turn of 2000 and 2001 when it underwent another costly renovation.

Hněvín is a popular touristic spot with panoramic views of the countryside, starting from the edge of the Ore Mountains and ending with the Bohemian Central Uplands. Within Hněvín we can find restaurant and accommodation for visitors. Central tower of the castle is used as a lookout, also in castle is a public observatory, open-stage theater and the new Experiential Workshop of master Edward Kelley, where the visitors can learn secrets of the most famous tricks which the alchemist used to amaze Emperor Rudolf II.

Among the events that are held in the castle a Master Edward Kelley Day held annually in June gained lot of popularity. Visitors can observe performances of the magicians and the wizards, historical crafts are demonstrated during this event and even the artists from theater in Most perform here at the stage.



50°31'13.804"N, 13°38'0.24"E
www.hradhnevin.cz



Hrad Hněvín

Burg Hněvín

The Hněvín Castle



Statutární město Most
Turistické informační centrum

Radniční 1/2
434 69 Most
Tel.: +420 476 448 220 (223)

e-mail: infocentrum@mesto-most.cz
www.imostECKO.cz
www.mesto-most.cz

Zdaleka viditelnou a charakteristickou dominantou města Mostu je hrad Hněvín. Na vrcholu kopce byla v 9. století postavena dřevěná tvrz, která byla později přestavěna na kamenný hrad. Od roku 1596 byl na Hněvíně vězněn dvorní alchymista císaře Rudolfa II. magister Edward Kelley, který zde o rok později zemřel po nezdařeném útěku z hradního žaláře. Pověst praví, že před svou smrtí proklet alchymista hrad Hněvín i město. S nadsázkou můžeme říci, že jeho věštba došla naplnění a starý Most o několik set let později zmizel z povrchu zemského.

V roce 1646 hrad Hněvín dobyli Švédové. Po třicetileté válce požádali mosteckí měšťané císaře Ferdinanda III. o povolení k demolici hradu, neboť se domnívali, že městu přináší jen útrapy. V letech 1651–1653 tak došlo k rozebírání hradu. Na konci 19. století na místě původního hradu vyrostla jeho replika, která od počátku sloužila jako restaurace a rozhledna. Současnou podobu získal hrad v roce 1927 a na přelomu let 2000 a 2001 prošel nákladnou rekonstrukcí.

Hněvín je oblíbeným návštěvním místem s širokým rozhledem do kraje od Krušných hor po České středohoří. V jeho prostorách se nachází ubytování a stylová restaurace. Věž hradu slouží jako rozhledna, dále je zde hvězdárna přístupná veřejnosti, otevřená divadelní scéna a nově vzniklá zážitková expozice Dílna magistra Edwarda Kelleyho, ve které mohou návštěvníci odhalit tajemství nejslavnějších triků, kterými alchymista ohromoval samotného císaře Rudolfa II.

Z akcí, které jsou na hradě pořádány, si velkou oblibu získal Den magistra Edwarda Kelleyho, každoročně konaný v červnu. Návštěvníci se mohou pobavit vystoupením mágů a kouzelníků, jsou předváděna historická řemesla a na otevřené scéně vystupují mosteckí divadelníci.



Aus der Ferne sichtbar und die charakterisierte Dominante der Stadt Most ist die Burg Hněvín. Auf dem Gipfel des Berges wurde im 9. Jahrhundert ein Holzbollwerk errichtet, das später zu einer Steinburg umgebaut wurde. 1596 wurde der Hofalchimist des Kaisers Rudolf II., Magister Edward Kelley, in der Burg Hněvín inhaftiert. Hier starb er ein Jahr später nach missglückter Flucht aus dem Burggefängnis. Der Sage nach verfluchte der Alchimist vor seinem Tod die Burg Hněvín und die ganze Stadt. Man kann es als Parabel ansehen, dass Jahrhunderte später die alte Stadt Most von der Erdoberfläche verschwunden ist.

1646 wurde die Burg Hněvín von den Schweden erobert. Nach dem Dreißigjährigen Krieg baten die Bürger von Most Kaiser Ferdinand den III. um die Erlaubnis die Burg abzureißen, denn sie glaubten, dass sie der Stadt nur Schwierigkeiten bringt. So kam es in den Jahren 1651–1653 zum Abriss der Burg. Ende des 19. Jahrhunderts wuchs an dieser Stelle ihre Kopie, die anfangs als Gaststätte mit einem Aussichtsturm diente. Die gegenwärtige Gestalt erhielt die Burg 1927. In den Jahren 2000–2001 wurde sie aufwändig rekonstruiert.

Die Burg Hněvín ist ein beliebter Ausflugsort mit einem weiten Blick in die Landschaft vom Erzgebirge bis ins Böhmisches Mittelgebirge. In ihren Räumen befinden sich eine Unterkunft und ein Stilestaurant. Der Turm dient als Aussichtsturm und beherbergt eine der Öffentlichkeit zugängliche Sternwarte, eine offene Theaterszene und die neue Ausstellung „Werkstatt des Magisters Kelley“, in der die Besucher die Geheimnisse seiner berühmtesten Tricks entdecken können, mit denen der Alchimist sogar den Kaiser Rudolf II. verblüffte.

Unter den Veranstaltungen, die in der Burg organisiert werden, ist eine von besonders großer Beliebtheit: „Der Tag des Magisters Kelley“, die jährlich im Juni stattfindet. Besucher können sich von Auftritten der Magier und Zauberer unterhalten lassen, es wird historisches Handwerk präsentiert und auf der Freilichtbühne treten Moster Schauspieler auf.

